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KVĚTEN – ČERVEN

Cena 15,- Kč

Vítězné černovické střelkyně. Zleva: Karolína Janů, Kateřina Hodinová a Pavlína Nymburská
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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města
aneb jak přežít rekonstrukci náměstí?

Tak už to začalo. Den po Velikonočním pondělí začala naostro tak dlou-
ho očekávaná rekonstrukce, a jistě nebudu sám, kdo řekne, že začala dost 
intenzivně – po týdnu už je náměstí k nepoznání. 

Měl jsem z uzavření tak velké části náměstí trochu obavy, ale zatím se 
zdá, že to není tak velký problém – snad mi optimismus vydrží. Náhoda 
tomu chtěla, že v okamžiku, kdy se frézovalo náměstí, začaly se pokládat 
asfalty na Lokálce, takže jsme mohli využít válec a upravit některé cesty, 
které už si to zasloužily. 

A teď několik tipů, rad a upozornění, které nám pomohou celou stavbu 
přečkat bez potíží. 

• Chovejte se opatrně a používejte rozumu. Budeme se teď několik 
měsíců pohybovat po staveništi, kde je těžká technika, výkopy, objížď-
ky. Přijdou i chvíle, kdy nebude na náměstí fungovat veřejné osvětle-
ní. DÁVEJTE POZOR NA SEBE I NA OSTATNÍ, jsou věci, které se 
nezahojí!

• Hodně věcí lze domluvit. Bydlíte na náměstí a potřebujete se dostat do 
domu autem, protože vám vezou lednici? Domluvte se buď se mnou, 
nebo přímo s někým z fi rmy Sates, která rekonstrukci provádí. 

• Neparkujte u věže, ani před prodejnou pana Dundra. Jak jste si 
všimli, před úřadem a u věže stojí autobusy. Každý z nich odjíždí jinak, 
a musí mít možnost jeden druhého předjet. Na křižovatce pak potřebují 
zatočit, což není snadné! Nevhodné parkování způsobí, že a) způsobíte 
komplikace, b) někdo vám auto poškodí, c) dostanete pokutu, nebo d) 
stane se něco horšího. 

• Neparkujte ve Svatavské ulici! Pokud se k všeobecnému zmatku přidá 
ještě to, že budou zácpy ve Svatavské, protože tam zrovna fakt potřebu-
jete zastavit a něco si vyřídit, tak se z toho zblázníme. 
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• Respektujte všechna značení a pokyny pracovníků stavby. Značky 
tam nejsou pro legraci. Chápu, že napřed to každého překvapilo, a tak 
se kolem zákazů vjezdu jezdilo vlastně úplně normálně, ale když bude 
někde cedule „zákaz vstupu“, respektujte ji. Omezení nebudou taková, 
aby se lidé, kteří na náměstí bydlí, nedostali do domů, ale vždy opatrně. 
Za chvilku budeme mít na náměstí 3 m hluboké výkopy na kanalizaci, 
to už může dopadnout špatně. 

• Upravili jsme cestu přes Sasku. Je provizorní, ale pomůže (postupně 
připravujeme už ofi ciální asfaltku, ale to ještě minimálně rok potrvá). 
Ovšem snadno ji zničíme, takže žádné závodění, povrch nevydrží mno-
ho. 

• Uzavírka této části náměstí je naplánovaná až do konce září. Věřím, 
že to stihneme dříve, ale stát se může všechno, takže nebudu slibovat. 

• Připravte se na to, že zejména nevhodné parkování nebo nezodpo-
vědná jízda bude pokutována. Policie o rekonstrukci ví a zejména 
bezohledné přestupky bude nemilosrdně odměňovat. Omezit se musí-
me všichni, pro nikoho to nebude příjemné a zejména obchodníci nebu-
dou asi mít úplně snadnou sezónu, přesto je třeba na dodržování pravi-
del dohlížet. 

• Žádné parkování u hasičské zbrojnice (mimo vozidel s povolením)! 
Výjezd musí zůstat za každou cenu volný, když se pojede k požáru, nel-
ze brát velký ohled na parkující auta. 

• A protože se téměř všechny mé rady týkaly aut a parkování, tak 
desátá rada je lakonická – CHOĎTE PĚŠKY. Uvidíte, že Černovice 
jsou na chození vlastně dost fajn, je tu hodně cestiček, po kterých se au-
tem nedostanete, ale pěšky či na kole je použít můžete. Je to ohleduplné 
k lidem, kteří prostě autem jet musí (protože třeba z Vlkosovic se jde 
pěšky špatně), a pak budou těžko hledat místo na parkování. 

I když to vypadá jako samý zákaz a nařízení, věřte mi, stojí to za to. 
Konečně budeme mít náměstí, jaké si naše město zaslouží. 

Nenechte si všemi omezeními zkazit krásné jaro!

Jan Brožek, starosta města
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INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

dne 3. dubna 2019

zastupitelstvo schválilo:
• podpis smlouvy s Ing. Čaškem na další stupeň projektové dokumentace 

na kanalizaci v Dobešově
• záměr pronájmu pozemků p. č. 2649/1, 2648/1, 2594 pro pořádání skaut-

ského tábora v létě 2020
• příspěvek TJ Sokol Černovice, oddílu kopané ve výši 30.000,- Kč
• navýšení ceny za pokládku obrubníků u projektu Lokálka II
 na 348.492,- Kč
• dodavatele projektové dokumentace na cestu na Vackově Ing. Miloslava 

Zadražila
• proplacení motivačního příspěvku a uzavření smlouvy o zániku před-

kupního práva města Černovice k pozemkům p.č. st. 1076, 2200/11 
a 2200/12 v k.ú. Černovice u Tábora, po dokončení výstavby RD na 
Lokálce

• prodej části pozemku p. č. 1469/27 v k.ú. Benešov o výměře cca 41 m2 
a koupi části pozemku p. č. st. 17 v k.ú. Benešov o výměře cca 41 m2

• koupi části pozemku p. č. st. 26/2 v k.ú. Benešov o výměře 1 m2

• pronájem pozemku p. č. 22/5 v k.ú. Benešov
• pronájem částí pozemků p. č. 1310/1 o výměře 35m2 a p. č. 1310/16

o výměře 105 m2 v k.ú. Dobešov u Černovic
• pronájem pozemku p. č. 2259 v k.ú. Černovice u Tábora (bývalý ryb-

ník) 
• poskytnutí prostředků ve výši 50.000,- Kč na nákup zbraně pro SSK 

Černovice
• záměr pronájmu areálu Klínot
• dodatky č. 3, 4 a 5  stanov dobrovolného svazku obcí Nová Lípa
• rozpočtové opatření číslo 7
• investiční priority na rok 2019
• poskytnutí dotace ve výši 5000 Kč pro Středisko rané péče SPRP České 

Budějovice
• záměr pronájmu tenisových kurtů u sokolovny 
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zastupitelstvo pověřilo starostu:
• poptávkou úvěru pro město Černovice
• získáním nabídek na urbanistické řešení plochy ozdravovny
• zajištěním nabídek na dodavatele technologie i stavebních prací pro prv-

ní etapu rekonstrukce ČOV 
• přípravou dotačního programu na nákup znovupoužitelných nádob na 

nápoje 

zastupitelstvo souhlasilo:
• s pokračováním přípravy rekonstrukce sokolovny
• se zřízením zástavního práva a s případným dalším omezením pro 

Komerční banku, a.s., k pozemku p. č. 2200/3 v k.ú. Černovice u Tábo-
ra, za účelem výstavby RD

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• zprávu starosty o zahájení rekonstrukce Mariánského náměstí
• projednání strategie města Černovice na r. 2020–2029 dne 23. 4. 2019
• rozpočtová opatření číslo 3, 4, 5 a 6 

zastupitelstvo neschválilo:
• poskytnutí dotace na činnost pro Centrum pro zdravotně postižené Kra-

je Vysočina, o.p.s. 

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Černo-
vice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území města 
Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem ve 
městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je Čes-
ká republika vázána a která byla vyhlášena.

Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice nabízí 
k prodeji parcely pro 

rodinné domy. 
Parcely od 720 do 1200 m2, 

přípojky vody, elektřiny, 
kanalizace a plynu, 

asfaltová silnice. 

Východní 
část 

Černovic 
ve směru 

od Svatavy/
Věžné

Podatelna města 
Černovice

Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice

posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 

stavby do 3 let 
od prodeje, pak 

250 Kč/m2.

Prodej stavebních parcel
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VOLBY DO EVROPSKÉHO PARLAMENTU

se uskuteční ve dnech 24. a 25. května 2019. Hlasování proběhne 
v pátek 24. 5. 2019 od 14:00 do 22:00 hod. a v sobotu 25. 5. 2019 od 
8:00 do 14:00 hod. Volební místnosti budou opět umístěny v budovách 
MěÚ Černovice (volební okrsek č. 1), víceúčelové zařízení (KD) Dobešov 
(volební okrsek č. 2) a bývalá škola Benešov (volební okrsek č. 3).

Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny před prvním 
dnem voleb, volič je může obdržet také přímo ve volební místnosti.

Možnost hlasovat do přenosné volební schránky: volič, který se ze 
závažných, zejména zdravotních důvodů nemůže dostavit do volební míst-
nosti, může požádat, aby  ho členové okrskové volební komise navštívili 
s přenosnou volební schránkou. Požádat lze předem na MěÚ Černovice – 
tel. 565 492 102, nebo ve dnech voleb přímo u okrskové volební komise.

Voličský průkaz může využít volič, který chce volit v jiném voleb-
ním okrsku mimo místo svého trvalého pobytu. Žádost o vydání volič-
ského průkazu lze podat osobně do středy 22. 5. 2019 do 16:00 hod, 
nebo písemně s doručením do pátku 17. 5. 2019 do 16:00 hod (v listinné 
podobě s úředně ověřeným podpisem voliče, nebo v elektronické podobě 
zaslané prostřednictvím datové schránky).

Volič, který změnil trvalý pobyt po 14. 4. 2019 a chce nyní volit, musí 
na obecním úřadě v místě předchozího trvalého pobytu požádat o vydání 
potvrzení o vyškrtnutí ze seznamu voličů a toto potvrzení předložit buď-
to předem obecnímu úřadu v místě nového bydliště, nebo ve volební míst-
nosti okrskové volební komisi.

Informace k volbám najdete také na úřední desce MěÚ Černovice a na 
internetové stránce www.mestocernovice.cz

Mgr. Jarmila Kořínková, tajemnice MěÚ Černovice

První projekty z území MAS Via rustica z.s. 
schváleny k podpoře

Na konci února Státní zemědělský intervenční fond (SZIF) schválil cel-
kem pět žádostí o dotaci v rámci Programu rozvoje venkova (PRV), ope-
race 19.2.1 Podpora provádění operací v rámci komunitně vedeného míst-
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ního rozvoje, které žadatelé předložili do 1. výzvy MAS Via rustica z.s. 
Přehled schválených projektů uvádí následující tabulka, u čtyř dalších 
žádostí dosud probíhá kontrola SZIF. 

Název subjektu Projekt Dotace (Kč)

Městys Božejov Lesní cesta Novotnice – rekonstrukce 1 585 258

---
Rozšíření rozsahu a kvality služeb Penzi-
onu Fořtovna 

1 111 050

Pila Olešná s.r.o. Modernizace podniku – Pila Olešná s.r.o. 675 000

---
Servis a údržba motorových vozidel
a přípojných vozidel

720 891

--- Pořízení štípačky na dřevo 215 000

Dotace celkem 4 307 199

Vzhledem k ustanovení GDPR nejsou uvedena jména a příjmení fyzických osob.

MAS pro přípravu příštích výzev PRV v současné době mapuje pro-
jektové záměry v území, plánujete-li proto realizovat projekty v oblasti 
drobného podnikání, diverzifi kace do nezemědělských činností, investic 
do lesnických technologií a zpracování lesnických produktů či budování 
lesních cest, co nejdříve nás prosím kontaktujte. Zajímají nás i další pro-
jektové záměry související s naším regionem (oblast zemědělství, rozvoj 
obcí apod.).

Vyhlášení 2. výzvy k předkládání žádostí o dotaci z Programu rozvoje 
venkova MAS Via rustica z.s. plánuje v 1. polovině letošního roku. Bližší 
informace budou uvedeny na internetových stránkách www.viarustica.cz, 
kde jsou k dispozici i další kontakty.

Lucie Hlavinková, Via rustica z.s.

Vítání nových občánků
V sobotu 30. března se v obřadní místnosti Města Černovice konalo 

slavnostní vítání nových občánků do života. Starosta Bc. Jan Brožek při-
vítal celkem devět dětí, z toho šest chlapečků a tři děvčátka. O hudební 
doprovod se opět postaraly děti z Mateřské a Základní školy Černovi-
ce pod vedením učitelek Hany Borkovcové a Kamily Pařízkové. Všem 
dětem a jejich rodičům přejeme pevné zdraví a rodinnou pohodu.

H. Širmarová
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Čeká nás další suchý rok?
Pravděpodobně ještě horší, než ten loňský

Bohužel vše zatím vypadá pro celou republiku velmi nepříznivě. Jak 
uvádí server intersucho.cz, je nyní, na konci dubna, kdy článek píšu, prak-
ticky celá ČR postižena suchem. V okolí našeho města je v půdě o 20-40 %
méně vody, než je v tuto roční dobu obvyklé. 

Předpověď na další dny je lepší, a tak máte možná výtisk zpravoda-
je promáčený májovým deštíkem. Přál bych si, aby to tak bylo, ale stará 
moudrost praví „doufej v nejlepší, buď připraven na nejhorší“. 

Vítání nových občánků
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Proto se na vás už v předstihu obracím s obvyklou prosbou – ŠETŘETE 
VODOU. Předpokládám, že nejpozději v červnu opět vydáme nařízení
o zákazu zalévání, teď jde zatím jen o žádost. Jestli nezačne brzo inten-
zivně pršet, zdroje opět vyschnou. 

Co budeme dělat? 
- Na začátku května bude v Černovicích seminář o možnosti získat 

dotaci na nádrž na zachycení vody, možná, že se uskuteční ještě dří-
ve, než vyjde zpravodaj. Budeme se snažit informovat co nejvíce, dota-
ce DEŠŤOVKA je velmi zajímavá možnost, jak si zlepšit hospodaření 
s vodou. 

- V nejbližší době podáme žádost o dotaci na připojení vrtu RYTOV
a STŘÍTEŽ do celého vodovodu. Pak bychom mohli čerpat vodu všude 
v obcích Střítež, Černovice, Vackov, Svatava, Dobešov, Rytov, Vlkoso-
vice. Nové vrty by nám měly pomoci i posílit současné zdroje. 

- Na zdroji ve Vlkosovicích instalujeme zařízení na odstranění dusičnanů 
– ty nám ve Vlkosovicích neumožňují využívat všechnu vodu z tamních 
zdrojů.

- Testujeme vrty v lihovaru, jestli mají dostatečnou kvalitu i vydatnost. 
Pokud se to potvrdí, budeme brát vodu i z nich. 

- Pořád ještě máme některé uživatele, kteří nemají vodoměry. U všech 
se pokusíme nainstalovat vodoměry, abychom měřili skutečně všechny. 
Stále se stává, že někteří „paušálníci“ zalévají trávníky i v největších 
vedrech, kdy se někdo nemůže ani osprchovat. 

Bude to stačit? Musíme doufat, že ano. A pořád budou muset být v poho-
tovosti hasiči a vozit vodu tam, kde bude chybět – jen, aby ale bylo kde 
vodu nabrat. 

Jan Brožek

Prodám družstevní byt 3+1 v Tyršově ulici o výměře 58 m2. 
Jedná se o byt ve 2. p. s balkonem ve třípodlažním cihlovém 

domě. K bytu patří velmi prostorný sklep. Okna vyměněna za 
plastová, koupelna má nový bojler. Volejte na tel. 733 373 027.
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ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Zápis do 1. třídy ZŠ
Nástup do školy je velmi důležitý zlom v životě každého dítěte. A du-

ben je právě měsícem zápisů do školy. Do té naší se dostavili rodiče s dět-
mi 3. dubna. 

K zápisu není třeba nijak zvlášť dítě připravovat a zbytečně se z něho 
nervovat. Je to spíše slavnostní den, na který bychom měli rádi vzpomí-
nat. U nás probíhal v duchu modrých pohádkových postaviček, příjemné-
ho popovídání, splnění malých úkolů, které nám učitelům napoví úroveň 
komunikace, znalostí a schopností budoucího prvňáčka. Všichni chceme, 
aby se dítěti ve škole líbilo, aby do ní chodilo rádo, abychom se navzá-
jem respektovali a naučili děti větší samostatnosti, soustředěnosti, aby si 
ze školy „odnášely“ co možná nejvíce poznatků. Rodič i učitel by měli 
vždy táhnout za jeden provaz. První seznámení se školou již tedy proběh-
lo, první školní den nebude krokem do neznáma, ale branou do nové eta-
py života.

Iva Ouhelová
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Akce Minimálního preventivního programu 

Co o tom víš?

V únoru proběhly akce, které seznamovaly žáky 2. až 9. třídy s proble-
matikou bezpečného internetu, kyberšikany, šikany, alkoholu a drog.

Megačtenářský deník

Každá třída přečetla v hodinách českého jazyka zvolenou knihu a pak 
vytvořila plakát o knize, kterou četla.

Martina Hovorková

O dvanácti měsíčkách
V pondělí 25. března zahrál a zazpíval dramatický kroužek operku

O dvanácti měsíčkách. Žáci hráli pohádku pro děti z mateřské školy, pro 
žáky z 1. stupně ZŠ a také pro své rodiče a další diváky. 

Pohádku hrálo pouze 10 dětí, které se v rolích střídaly. Vzhledem k tomu, 
že měla zpívaná pohádka u diváků úspěch, připravujeme pro vás na čer-
ven hned dvě další operky, tentokrát Budulínka a Červenou Karkulku.

Dramatický kroužek



12

Souboj čtenářů
Žáci šesté třídy se letos zapojili do Souboje čtenářů. Je to soutěž ve zna-

losti obsahu knih, kterou realizuje společnost Svět knihy, s.r.o. v rám-
ci kampaně na podporu četby knih Rosteme s knihou. Přináší zajímavé 
knížky do škol a motivuje žáky ke čtení a povídání o knížkách. Letos se 
zapojilo 121 tříd z celé České republiky.

Na konci února si každý soutěžící mohl vybrat jeden z pěti knižních ti-
tulů. Celý březen a začátek dubna byl pak věnován četbě a zápiskům – co 
se líbilo, nelíbilo, ... Ve skupinách – podle zvolené knihy – probíhaly dis-
kuse o tématu, zajímavostech, žáci odhadovali, jak bude příběh pokračo-
vat... A pak přišlo fi nále. 15. dubna byly na internetu v přesně stanoveném 
časovém okně zveřejněny otázky, které měly prověřit, jak pečlivě žáci své 
knihy přečetli. Ti mohli nahlížet do svých poznámek, ale knihy už ote-
vřít nesměli.

Jak to všechno dopadne? Netrpělivě čekáme na vyhodnocení výsledků. 
Už teď ale můžeme říct, že většinu žáků čtení bavilo a přínosná byla i prá-
ce ve skupinách. A i když neskončíme na stupních vítězů, mnozí z žáků 
vlastně zvítězili už teď – sami nad sebou. Překonali vlastní pohodlnost
a poznali, že čtení není jen nezáživná povinnost. 

Mgr. M. Kokšteinová

Vítání jara písničkou ve školní družině
Mezi děti zavítal Mgr. V. Vondrák se svojí kamarádkou kytarou. Děti 

byly nadšené z jeho vystoupení, ze kterého si odnesly sluníčkovou me-
daili.

Sportujeme ve školní družině
Vybíjená je oblíbeným kroužkem ve škole a na turnajích, které proběhly 

v okresním kole v Pelhřimově, starší děvčata obsadila 1. místo a smíšené 
družstvo mladších dětí se umístilo na 4. místě.

Kin-ball je sport, který u nás na ZŠ uskutečňujeme teprve druhým ro-
kem. Děti ze ZŠ Kamenice nad Lipou nás pozvaly na přátelské utkání, 
které proběhlo v příjemné atmosféře, a všichni byli velice nadšeni.

Tradičně jsme se zúčastnili turnaje v přehazované s místními organiza-
cemi, kde jsme bojovali do posledního dechu a získali jsme krásné druhé 
místo.
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Měsíc knihy ve školní družině
V březnu jsme opět zavítali do dětského oddělení městské knihovny na 

zajímavé povídání o knihách a velikonočních tradicích.
Marcela Vránková

Skryté radosti badatele

Od roku 2005, kdy redakce začala uveřejňovat mé články o histo-
rii v Černovicku, jsem jich napsal více než sto. (Nepočítaje pár příleži-
tostných příspěvků s jinou tematikou.) Snažil jsem se v nich podrobně-
ji přiblížit osudy některých jedinců nebo skupin, vztahujících se k městu 
Černovice a blízkému okolí. Jak jsem se hlouběji nořil do dosud mně ne-
známých archivů a materiálů nebo do nově zpřístupněných faktů, často 
na internetových stránkách, objevů přibývalo. Přidával jsem je do stále 
se rozšiřujících dalších vydání knihy Černovice rok po roce (třetí vydá-
ní 2012) nebo do Černovicka v obrazech (2018) či průvodce Černovičtí 
Židé - kameny a lidé (2018). Ti, kteří si zakoupili první dvě vydání his-
torie města, tak měli možnost z časopisu přidávat dodatky. Samozřejmě 
vše doplňuji do stále se rozšiřujícího rukopisu, který zatím obsahuje skoro 
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200 stran nového textu. Dnes bych rád uvedl zajímavosti, které jednotlivě 
nevydají na celý článek, ale pro mne byli v posledních dvou letech radost-
nými a překvapivými objevy. 

Dům č. 119 v Táborské ulici byl podle Rudolfa Melichara postaven před 
rokem 1760, podle několika svědectví mělo být v zavaleném sklepě do ská-
ly vytesáno datum a snad dva podpisy řemeslníků, z nichž jeden měl být 
Pravda. V roce 2017 nový majitel sklep vyklidil a pozval mne k obhlídce. 
A skutečně, hluboko ve skále jsou do kamenné desky vytesána jména 
dvou Pravdů – Jana a Františka, zřejmě otce a syna, pokrývačů od vedle 
z č. 123 – a tehdejšího majitele hostince Josefa Bednáře a „Rok 1901“.

Když si bratranci Paradisové rozdělili roku 1641 panství a náš Jindřich 
dostal Černovice, připadla Kamenice Bartolomějovi de Lassaga a ten se 
oženil s hraběnkou Hypolitou Domicilou z Ladronu. Zemřel v zimě 1654. 
Vdova Hypolita postavila kapli a roku 1662 do ní pořídila kopii zázračné 
černé Panny Marie z bavorského Altöttingu a místo nazvala Nový Oet-
ting (dnes Nová Včelnice). Žila v Kamenici a v Praze v paradisovském 
domě na Příkopech. Kdy a jak zemřela, nebylo nikde uvedeno. A najed-
nou, při rodopisném bádání, na mne z farní matriky dnes zapadlé vísky 
Kostelní Radouň, k níž patřila též Včelnička jako součást kamenického 
panství, vykoukl zápis, že zemřela 8. května 1681 a podle svého přání 
byla pohřbena ve františkánském kostele v Jindřichově Hradci. 

Při jednom výletu jsme zavítali do zámku na Kunětické hoře. V gale-
rii fotografi í obrazů z majetku Kinských je tam černovický pán „com-
te Veith“ s číslem „40“ namalován na skupinovém obrazu účastníků 
pardubického parforsního honu roku 1868 mezi jinak výhradně vysokou 
šlechtou. Originál obrazu mnichovských malířů otce a syna Adamových 
je v Hippologickém muzeu ve Slatiňanech. Už dříve jsem věděl, že milov-
ník koní Antonín Veith se ještě z Liběchova v září 1870 utkal s hrabětem 
Forgašem a knížetem Rohanem v závodu s překážkami na smíchovském 
poloostrově. O čtyři roky později koupil spolu s baronem Aerenthalem ce-
lou Císařskou louku od Vyšehradské kapituly, „aby pro panské vyražení 
koňských dostihů byla zachována“, jak tehdy napsaly Národní listy i Po-
sel z Prahy. Jednoho koně dokonce přihlásil na první ročník Velké par-
dubické roku 1874, z neznámých důvodů však klisna Fregatte nevyběhla. 
Jiný kůň Excellence byl draze zakoupený v Anglii s cílem vyhrát dostih 
ve Vídni. Skončil tam poslední. Některé koně vystavoval na hospodářské 
výstavě 1878 v Praze. Ale obraz byl překvapením. Veitha mezi členy (zob-
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razených je 52) přizvala patronka Pardubické honební společnosti Marie 
kněžna Kinská.

Při prázdninové návštěvě relaxačního centra na zámku v Mlázovech 
u Klatov čekalo také netušené překvapení. Na vnější zdi zámecké kap-
le je dosud omšelá mramorová deska, podepsaná dcerami Leopoldinou 
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a Emerikou, upomínající na Barbaru Deymovou rozenou La Motte, která 
zemřela 20. 5. 1823 v 51 letech. Emerika byla pozdější druhá žena Vác-
lava Veitha a matka „našeho“ hraběte Antonína Veita, který se v Mlá-
zovech roku 1835 narodil. Barbora byla tedy jeho nepoznaná babička. Te-
tička Leopoldina (1804–1857) se také až později provdala za Antona von 
Böhma, velitele pražské Invalidovny a jako vdova byla po jeho boku po-
hřbena na tamním vojenském hřbitově, dávno neexistujícím.

Pan farář Ján Augustin Grambal vystavil při městské slavnosti 2018 ve-
lice zachovalou umbelu, prapor literátského bratrstva. Byla dosud ukrytá 
za varhany na kůru a vnitřní strana tohoto svérázného „lampionu“ nese 
nápisy, že byla (původně pořízena roku 1691!) nejméně dvakrát renovo-
vána. Roku 1878 a roku 1921. Při té příležitosti byly dovnitř vepsány bar-
vou na látku následující nápisy: „Tato umbela jest obnovena roku Páně 
1878. Z odkazu pozůstalosti po Františku Sepekářovi, spolubratra toho 
času pánů starších solaristů pana Petra Soukupa I. a pana Antonína Hro-
madníka II.“ a „Za přispění šlechetných příznivců a toho času p. starších 
solaristů p. Františka Truhláře a p. Tomáše Vondráka II. tato umbela jest 
obnovena.“ 

Mimo další předměty vystavil i relikviář z oltářní desky kostela, který 
dosvědčuje, že byl kostel vysvěcen 3. května 1741 adriatickým a pražským 
pomocným biskupem Janem Rudolfem hrabětem Sporckem (Šporkem)
a deska obsahovala ostatky sv. Kolumbána, Silveria a Vincenta. Dohledal 
jsem, že světící biskup byl svázán s naším krajem, neboť byl vnukem ra-
denínského Jana Sporcka a synem Ferdinanda Ladislava a Apolonie ro-
zené Vratislavové z Mitrovic. Žil v letech 1694 až 1759 a ve své době byl 
pozoruhodnou osobností, jak o něm pojednal Antonín Podlaha v obsáhlé 
práci v Památkách archeologických 1903. Nejenže se jako jediný z rodu 
dal na církevní dráhu, ale byl v ní úspěšný. Založil roku 1719 pražskou 
kanonii, primici měl téhož roku na Svaté Hoře, kde o 13 let později z po-
věření Vatikánské kanonie korunoval sošku Panny Marie zlatou korunou 
darovanou z Říma. Pověření dostal, protože tam předtím studoval právo. 
Rozhodující měrou se podílel na svatořečení Jana Nepomuckého v Římě 
roku 1729 a byl mu též přítomen. Svěcení našeho kostela rámovaly v tom 
roce 1741 dvě další velké události jeho života: 18. března byl jmenován 
proboštem Staroboleslavským a 13. července světil Kaňkou a Luragem 
nově postavený kostel v hlavním sídle Šporků v Lysé nad Labem. Celou 
dobu své kariéry obýval vlastní šporkovský palác v Panské ulici v Praze 
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a tam vybudoval skvělou obrazovou galerii. Sám byl zručný ač neškolený 
kreslíř a vytvořil množství portrétů významných osob i dnes již zanik-
lých míst včetně detailů svého paláce. Kresby se zachovaly a jsou většinou 
uloženy ve Strahovském klášteře či v Národní galerii. 

A nakonec se mi poštěstilo zjistit něco více o dceři legendárního ředi-
tele ozdravovny a jeho ženy sokolské náčelnice. Helena Maximovičová, 
narozená 1922 v Černovicích č. 1 (v zámku) stačila v roce 1942 dokon-
čit keramickou školu v Bechyni, ale její rodiče byli v listopadu zatčeni
a v březnu 1943 zavražděni v koncentračním táboře Osvětim. Osud zřej-
mě unáhleně řešila sňatkem a 18. dubna 1943 se provdala v Litvínově za 
policejního úředníka Antonína Auerhanna ze staré lesnické rodiny (s pří-
vlastkem z Hvězdoboru, což byla narážka na působení předků v oboře 
Hvězda v Praze). Brzy se manželství rozpadlo a ona se znovu provdala 
24. 9. 1949 v Jáchymově za Jana Nehasila. Byl synem stejnojmenného be-
chyňského lékaře, který se podílel stejně jako její matka Antonie na sokol-
ské činnosti v táborské župě i na protinacistickém odboji, ale ještě v roce 
1945 zemřel. V Litvínově žila rodina v částech Hamr a Lom a Helena Ne-
hasilová v roce 1951 začala cvičit ženy v ČSTV, předtím nejspíš v Sokole. 
Podle rodopisných webů vychovala nejméně 5 dětí. Uplatnila se jako tre-
nérka moderních gymnastek v oddíle, který založila a do velmi vysokého 
věku stále vedla cvičení žen. Ve svých 85 letech ještě dvakrát týdně před-
cvičovala, v 93 letech skoro nevidomá „jen“ vedla půlhodinové rozcvičky. 
V roce 2012 ji město Litvínov vyznamenalo titulem „Úspěšná občanka“. 
Zemřela ve věku 96 let letos v lednu v Litvínově.

Foto Ing. Karel Orlík.
Jiří Turek
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ZPRÁVIČKY Z MATEŘSKÉ ŠKOLIČKY

Vítání občánků
V sobotu 30. března vystoupily nejstarší děti z Mateřské školy s krát-

kým programem na Vítání občánků. Nově narozené občánky přivítaly 
písničkami, básničkami a hrou na fl étnu. Vystoupení se dětem opravdu 
povedlo, a celý program si zopakovaly 5. dubna na Výroční schůzi černo-
vického Českého svazu žen „Včera, dnes a zítra.“

Návštěva knihovny
Ve středu 10. dubna se předškoláci vypravili na návštěvu Městské 

knihovny v Černovicích. Velmi mile nás přivítala paní Šenoltová. Děti 
seznámila s pravidly půjčování knih, poučila děti, jak se má správně za-
cházet s knihou a co s ní v žádném případě nedělat. Na závěr si děti moh-
ly prohlédnout jakoukoliv knihu, která je zajímala. Věřím, že se dětem 
v knihovně moc líbilo a již brzy se stanou jejími pravidelnými návštěvní-
ky. Děkujeme paní Šenoltové za vřelé a milé povídání.
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Táhneme za jeden provaz
V pondělí 15. dubna jsme s předškoláky přijali pozvání žáků a zaměst-

nanců Základní školy speciální a Praktické školy v Černovicích na Mod-
ré odpoledne pro setkání s autismem „Táhneme za jeden provaz“. Děti si 
vyzkoušely různé hry s provazem, např. chůzi s držením za jeden provaz, 
chůzi poslepu s držením se provazu aj. Po společných hrách si děti měly 
možnost vyzkoušet práci s učebními pomůckami, vyrobit si jednoduchý 
výrobek podle procesuálního schématu, práci s kódovanými úkoly nebo si 
prohlédnout komunikační knihy, obrázkové knihy a zpěvníky. Moc jsme 
si odpoledne užili a opravdu se nám zde líbilo. Děkujeme za pozvání a za 
možnost nakouknout pod pokličku trochu „jiného“ světa.

Návštěva kostela
Po Velikonocích ve středu 24. dubna jsme s dětmi navštívili černovic-

ký kostel. Pan farář dětem vysvětlil podstatu a význam Velikonoc, proč 
je vlastně slavíme a co tím oslavujeme. Děti si měly možnost prohlédnout 
kostel, zejména malby, které tuto památku zdobí. Ale pan farář dětem 
ukázal i svá slavnostní roucha, výstup na balkonek, z kterého se dříve ká-
závalo, a děti vzal na kůr k varhanům. To byl teprve zážitek. Děkujeme 
panu faráři za milé přijetí a zajímavé povídání a ještě zajímavější podrob-
nou prohlídku černovického kostela.
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Čarodějnické odpoledne
Konec dubna patří pálení čarodějnic. Ve čtvrtek 25. dubna jsme tedy po-

zvaly všechny děti a jejich rodiče, aby společně s námi strávili odpoledne 
plné čarodějnických soutěží. Děti převlečené za čarodějnice a čaroděje si 
měly možnost za doprovodu rodičů vyzkoušet různé čarodějnické doved-
nosti – lovení kouzelných ryb, překážkovou dráhu na koštěti, prolézání 
pavučinou, lovení pavouků, hod na zlou čarodějnici, skákání v kouzel-
ném pytli, … Odměnou byla dětem sladkost, sovička na památku a čaro-
dějnické vysvědčení. 

Za MŠ Mgr. Kamila Pařízková

P O D Ě KOVÁ N Í
Děkuji hasičům z Černovic, Pelhřimova a panu J. Bůžkovi
za pomoc při opravě střechy kostela a vyčištění okapů.

P. Ján Grambal
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Pro čisté Černovicko

V sobotu 27. dubna proběhl další, v pořadí již XII., ročník tradiční akce 
„Pro Čisté Černovicko“ pořádaný členy PS Svidník. Navzdory meteoro-
logickým předpovědím nám počasí nakonec přálo a nenechalo celkem 25 
dobrovolníků od účasti odradit. Vyrazili v rukavicích, vestách, s kyblíky 
a igelitovými pytli do ulic našeho města a příkopů příjezdových cest, aby 
posbírali přes zimu nashromážděný nepořádek. V cíli bylo odměnou pro 
každého společné posezení u ohýnku a opečený špekáček. Všem zúčast-
něným, členům PS Svidník, oddílu mladých hasičů pod vedením p. Ře-
háčka, děvčatům a vychovatelům z VÚ, Pepovi a Johance M., Lucce K. 
a holkám Černým, bychom chtěli touto cestou ještě jednou moc poděko-
vat! Množství nasbíraných odpadků a nepořádkem naplněných pytlů nám 
dává jednoznačnou odpověď – ano, má to smysl! Věříme, že si tato akce 
svou tradici zachová a do dalších ročníků si jen můžeme přát, aby více 
lidí dalo svou účastí najevo, že jim (ne)pořádek ve městě a jeho okolí není 
lhostejný! 

Za PS Sylvie Horáková
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Zprávy z Českého svazu žen

Dne 5. dubna 2019 proběhla v sále nad bazénem v areálu Domova Kop-
retiny výroční členská schůze Českého svazu žen. Sešlo se nás 29 z cel-
kového počtu 51 členek.

Na začátku nám zazpívaly a zarecitovaly děti z MŠ a poté jsme si připo-
mněly některé z našich akcí z loňského roku. Byla to, mimo jiné, retrotan-
covačka, dětský den, Černovicko se baví, módní přehlídka s Černovickou 
dechovkou, čerti a další.

Také proběhlo zvolení nové místopředsedkyně. Jednohlasně byla zvo-
lena Kristýna Poláková. Odstoupivší místopředsedkyni Ivě Vošahlíkové 
velice děkujeme za její dlouholetou práci a doufáme, že zůstane i nadále 
aktivní členkou.

Markéta Železná

P O Z V Á N K A
Obec Benešov pořádá dne 22. června 2019 od 13 do 15 hod.

CESTU POHÁDKOVOU VESNIČKOU
Na každém stanovišti dostanou děti po splnění úkolu dobrotu a na konci 

cesty na ně čeká dárek. Máme pro vás připravené skákací hrady, malování 
na obličej, cukrovou vatu a nesmí chybět ani svezení na konících.
Pro hladové:) hranolky a palačinky, pro žíznivé:) limonády, džusy

a samozřejmě točené. Moc se na vás těšíme. Vstupné 50 Kč.
Vlaďka Lapková
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Jarní Francie
Víte, že se na naší škole učí francouzský jazyk? ☺
Již druhým rokem 25 dětí každý týden navštěvuje kroužek francouzšti-

ny, který vede naše paní učitelka Alena Michálková. Stejný kroužek probíhá 
také již rok na naší spřátelené škole v Kamenici nad Lipou. Proto se naše ško-
ly domluvily a vydaly se na poznávací zájezd do Francie.

23. dubna jsme nasedli do autobusu a vyrazili směr Paříž. Po dlouhé cestě 
jsme ráno vystoupili u Eiffelovy věže a přes Vítězný oblouk se prošli po uli-
ci Champs- Élysées až k muzeu umění Louvru. Zde jsme se přes dav turistů 
dostali ke světoznámé Moně Lise a mnozí z nás si vyzkoušeli své jazykové 
dovednosti i v praxi. ☺

Druhý den jsme si prohlédli krásný zámek Versailles a jeho zahrady. Pak 
nás čekala moderní čtvrť La Défense plná mrakodrapů.

Poslední den jsme si prošli centrum Paříže a viděli katedrálu Notre-Dame. 
Absolvovali jsme také projížďku lodí po Seině obklopené památkami a zažili 
dobrodružnou jízdu pařížským metrem.

Tato exkurze byla plná nových věcí, památek a zážitků. Sešla se skvělá 
parta dětí i učitelů. Moc jsme si to užili!

T. Janů, L. Hronková, K. Brabcová a M. Mácová z 9. třídy ☺

Chtěla bych poděkovat vedení školy za možnost uskutečnit tuto akci a také 
dětem za jejich ukázněnost, slušnost a kamarádské chování v průběhu celé 
exkurze.

Děkuji. Alena Michálková
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Sokol (Česká obec sokolská)
Vznikl 16. února 1862 jako tělocvičný spolek, který v historii české a slo-

venské tělovýchovy zaujal ve své době pozici nejen největší, ale také nej-
úspěšnější tělovýchovné organizace. Za zakladatele Sokola jsou považo-
váni Miroslav Tyrš a jeho tchán Jindřich Fügner. V letech 1867–1868 Tyrš 
vytvořil české tělocvičné názvosloví a v letech 1868–1871 na podkladě an-
tické kalokagathie (krása a dobro) českou tělocvičnou soustavu, kterou vy-
dal v roce 1873 v díle „Základové tělocviku”. V těžkých dobách českého ná-
roda byl Sokol nejen prostředkem setkávání lidí napříč generacemi, ale také 
formou utužování národní hrdosti a vlastenectví. Spolek měl historicky dva-
krát zakázanou činnost. Poprvé v roce 1941 německými okupanty, podruhé 
v roce 1956 ústředním výborem komunistické strany. K obnovení činnosti 
„České obce sokolské” mohlo dojít až v roce 1990.

Ve zdravém těle zdravý duch. Heslo svázané se Sokolem, značící rozvoj 
fyzických a duševních schopností, značící lásku k vlasti, vzájemnost, vytrva-
lost, řád i volnost. Kdysi vážně míněné a naplňované. A dnes?

Málo z toho dnes nacházíme a ctíme. Uspěchaná doba a jiné hodnoty nám 
naplnily život. Podání ruky, přátelství, dovolit si někomu věřit a nepochybo-
vat, vést diskusi s uznáním druhého, radovat se z úspěchu svého i úspěchů 
jiných…

V Černovicích máme tělocvičnou jednotu Sokol. Máme možnost souná-
ležitosti s tradicemi a myšlenkami zakladatelů. Zapojme se tedy do života
a dění v Černovicích a radujme se z toho, že se máme dobře. 

Josef Michálek
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Cyklistická přilba je nejdůležitějším prvkem
při jízdě na jízdním kole

Základní příčina zranění či úmrtí cyklisty je 
způsobena poraněním hlavy

Dopravní policisté Krajského ředitelství policie kraje Vysočina připra-
vují i v následujícím jarním období dopravně bezpečnostní akce, v rámci 
níž se zaměří na různých místech celého kraje na kontroly cyklistů. Kon-
troly se budou týkat především základní výbavy jízdního kola.

Dodržováním zásad bezpečné jízdy cyklisté výrazně snižují nebezpe-
čí úrazů, které hrozí i ostatním účastníkům silničního provozu. Proto by 
cyklisté měli dodržovat základní pravidla související především se svojí 
bezpečností. V loňském roce policisté v Kraji Vysočina evidovali celkem 
149 dopravních nehod, při kterých měl účast cyklista. Při těchto doprav-
ních nehodách byli tři cyklisti usmrceni, 11 cyklistů utrpělo těžké zranění 
a 119 cyklistů se zranilo lehce. U celkem 20 cyklistů policisté zjistili pří-
tomnost alkoholu.

Cyklisté často zapomínají na svoji bezpečnost a vyjíždějí na kole bez 
řádného vybavení, zejména bez osvětlení jízdního kola. Jízdní kolo musí 
být vybaveno vpředu odrazkou bílé barvy, vzadu odrazkou červené barvy 
a oranžovou odrazkou na obou stranách pedálu. Za nesplnění zákonné 
povinnosti týkající se předepsané výbavy jízdního kola hrozí cyklis-
tovi na místě silniční kontroly pokuta v příkazním řízení až do výše 
2000 korun. Ve výbavě jízdního kola nesmí chybět dvě funkční na sobě 
nezávislé brzdy. Před každou jízdou si cyklista musí náležitě zkontrolovat 
brzdný systém, neboť se jedná o nejdůležitější prvek, který umožní bez-
pečné zastavení jízdního kola. 

Za snížené viditelnosti musí být navíc jízdní kolo vybaveno světlome-
tem svítícím dopředu bílým světlem. Vzadu musí být jízdní kolo vyba-
veno svítilnou červené barvy. Zadní svítilna může být kombinována se 
zadní odrazkou červené barvy a může být nahrazena svítilnou s přeru-
šovaným světlem červené barvy. Blatníky, zvonek, kryt řetězu, hustilka
a nářadí nepatří do povinné výbavy jízdního kola podle právního předpi-
su, ale jsou doporučené pro jeho provoz.

S výbavou jízdního kola také úzce souvisí vybavení cyklisty. Cyklis-
ta mladší 18 let musí za jízdy použít ochrannou přilbu schváleného typu. 
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Tuto přilbu musí mít za jízdy řádně nasazenou a připevněnou na hlavě. 
Ochranná přilba musí mít odpovídající velikost. Cyklisté starší 18 let ne-
chtějí hazardovat v dnešní době se svým zdravím, a proto většina z nich 
užívá ochrannou přilbu také.

Při dopravních kontrolách nebo při šetření dopravních nehod se po-
licisté také setkávají s cyklisty, kteří jsou pod vlivem alkoholu. Někte-
ří cyklisté si zřejmě neuvědomují, že řidič nemotorového vozidla, nesmí 
řídit pod vlivem alkoholu. Cyklistovi může být ze tento přestupek na 
úseku dopravy uložena ve správním řízení pokuta až do výše 50 000 
korun. 

Policisté doporučují cyklistům dodržovat základní pravidla zásady bez-
pečné jízdy, mezi které patří především:

- Sledovat pozorně provoz okolo sebe, pro případy včasného zareagování 
na vzniklo situaci

- Co nejblíže jezdit u pravého okraje silnice, nikdy nejezdit dva vedle 
sebe, ani dva na jednom jízdním kole

- Nevozit předměty, které by mohly vás nebo další osoby zranit

- Při každé změně směru jízdy dejte včas a zřetelně znamení paží

- Před odbočením vlevo se nezapomeňte ohlédnout a s jízdním kolem si 
najet ke středu vozovky

- Za snížené viditelnosti nezapomeňte včas rozsvítit světlo

- Za snížené viditelnosti je doporučeno užít oblečení nebo prvky z retro-
refl exního materiálu

- Pravidelně kontrolovat technický stav jízdního kola, především brzdný 
systém

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence

I po špatné sklizni je třeba zasít.
Seneca
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Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
May P. – Běžkyně
Hofmann H. – Co nám říká kočka?
Walek p. – Co vám výživoví poradci neříkají?
Prosecký J., Rychtařík M. – Epos o Gilgamešovi
Hlavatá D. – Naší mamce hrabe
Hruška P. – Nikde není řečeno
Doležal A. – Paměti porodníka
Kučera m. – Proč Bůh dopouští zlo
Češka S. – Případ tajemného lukostřelce
Švaříčková Slabáková R. – Rodina a její paměti v nás
sestra Lapšanská J. – V tvém náručí
Duval Ch. – Zámek u řeky
Jetelinová M. – Zápisky z proutí
Foletti I. – Ženy u oltáře. Nikdy?
Svátek J. – Hrabě Špork
Bourneová H. – A jak se vám líbím teď?
Repová H. – Bůh pláče potichu
Coates D. – Duch domu Ashburnů
Janečková B., Hruška E. – Historie českého zločinu
Körnerová H. M. – Hlas kukačky
Weis C. – Já už budu hodná
Jakoubková A. – Manžel do domu … hůl do ruky
Wurftová M. – Moje kniha divokých bylin
Strnadová A. – Nebeské komando
Min Jin Lee – Pačinko
Vlková J. – Pampelišky k jídlu
Sloboda R. – Podzim
Hrabal B. - Postřižiny
Sieberová J. – Proč máme strach ze smrti?
Hvížďala K. – Prostory a dialogy Evy Jiřičné
Dvořák A. – Rudolf Jedlička samaritán v bílém plášti
Tao te ting – O tajemství hlubším než hlubina sama
Řezníčková M. – Zkuste to doma sami
Lively P. – Život v zahradě
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Svatý Florián – patron všech hasičů

Soška sv. Floriána stávala ve výklencích mnoha chalup a domů a lidé si 
ho velmi považovali. Byl totiž především ochráncem proti požárům, nej-
větší metle malých vesnic i velkých měst. Skoro každá obec má ve své his-
torii zapsán černým písmem velký požár, při němž lehly popelem desítky, 
ale i stovky domů. Ani Černovice nebyly výjimkou. Známé jsou požáry 
z minulých století, z nichž nejtragičtější byl obrovský požár našeho města 
v roce 1857, o kterém bylo již hodně napsáno v černovických výročních 
hasičských brožurách.

Podle legendy žil římský voják Florián na přelomu 3. a 4. století n. l. 
v provincii Noricum v dnešním Rakousku. Byl nejen důstojníkem řím-
ského vojska, ale také vysokým úředníkem a kromě toho i tajným křesťa-
nem. Podle pověsti prý kdysi svou modlitbou odvrátil plamennou zkázu 
města. Jeho kariéra skončila okamžikem, kdy se rozhodl osvobodit své 
přátele, kteří byli pro svou víru uvězněni. Akce se mu nepovedla, byl zajat 
a krutě mučen, ale Florián se přesto své víry nevzdal a raději zvolil mu-
čednickou smrt. Na krk mu uvázali provaz s těžkým kamenem a svrhli ho 
z mostu do řeky Emže. Stalo se to před 1715 lety, tedy v r. 304 za vlády cí-
saře Diokleciána, v době jedné z největších vln pronásledování křesťanů.

Na Floriána se nezapomnělo. V 6. či v 8. století byl postaven klášter sv. 
Floriána u rakouského Lince, kam byly údajně uloženy jeho ostatky. Pak 
prý však byly brzy převezeny do Říma a nakonec skončily v Polsku, když 
o ně požádal polský král Kazimír spolu s krakovským biskupem. A tak se 
stal sv. Florián patronem nejen Krakova, ale i celého Polska, stejně jako je 
např. sv. Václav patronem českých zemí. Za svého patrona Floriána přija-
lo rovněž i Horní Rakousko, kde žil a kde se stal mučedníkem. Část svět-
cových ostatků prý získal z Polska také Karel IV. pro Svatovítský chrám 
v Praze. Tak sv. Florián pronikl hlouběji i do českého povědomí. V samot-
né církvi však nebyl u nás nikdy předmětem rozsáhlého kultu. Jeho uctí-
vání bylo rozšířeno zejména mezi venkovským lidem.

Časem si Floriána oblíbili i v dalších středoevropských zemích a u nás 
byl nakonec jedním z nejpopulárnějších světců. Přispělo k tomu určitě
i to, že zhruba od 15. století je považován za ochránce v nebezpečí ohně. 
Modlili se k němu hrnčíři, kováři, kominíci a další řemeslníci, kteří s oh-
něm pracovali. Byl i ochráncem zedníků nebo bednářů. Především se 
později stal patronem všech hasičů. K jeho svátku, tj. 4. května, pořádá 
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mnoho hasičských sborů u nás i v zahraničí oslavy s hasičskými soutěže-
mi a ukázkami požární techniky i záchranářských akcí.

Svatý Florián je zobrazován jako římský voják s helmou na hlav a s věd-
rem v ruce, polévající vodou hořící kostel - dům. Florián byl oblíbeným 
námětem lidových řezbářů, malířů a sochařů. Tisíce takových sošek chrá-
nily statky, venkovské chalupy i městské domy. Umisťovaly se většinou 
do niky, malého výklenku ve zdi v průčelí stavení. Velmi často se Florián 
objevoval na obrázcích na skle apod., které se věšely na čestné místo svět-
nice do rohu nad stůl. 

Snad právě proto, že měl 
Florián co do činění nejen 
s ohněm, ale i s vodou, ve kte-
ré našel i svou smrt, lidé vě-
řili, že je ochrání nejen proti 
požárům, ale i proti povodním
a neúrodě, dokonce i proti vál-
ce. Na jeho svátek bylo někde 
zakázáno i rozdělávat oheň
a nosit vodu, aby dům nepo-
stihlo neštěstí.
Zpracováno dle knížky České 
zvyky a obyčeje, edice OKO v na-
kladatelství Albatros Praha, rok 
2004.

Letošní černovická okrs-
ková hasičská soutěž připad-
la právě na sobotu 4. května, 
kdy si připomínáme památku 
sv. Floriána. Výsledky klání 
družstev dospělých i hasičské 
mládeže z Černovicka (po-
žární útoky s vodou a štafety 
s překážkami) pravděpodob-
ně otiskneme až v dalším čís-
le našeho zpravodaje.  

J. Řeháček
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Příprava fotbalových oslav 
Přípravný výbor oddílu kopané TJ Sokol Černovice dokončuje vydání brožu-

ry k blížící se oslavě 90leté fotbalové činnosti. Jedná se již o druhou publikaci, 
první byla vydaná v roce 1989 ing. Jiřím Tetivou, CSc. u příležitosti 60. výročí 
černovického fotbalu.

Současná publikace je napsána z pohledu „A“ i „B“ mužstva dospělých, doros-
tu i žákovské kopané. Svůj prostor dostane i družstvo žen, které zde bylo založe-
no v roce 1994, jakož i bývalí fotbalisté, každoročně se scházející k přátelským 
fotbalovým utkáním či turnajovému klání již od roku 1977.

Zmiňujeme zde černovické fotbalisty, kteří na sebe upozornili v republiko-
vých fotbalových soutěžích (např. F. Holický, J. Nemeškal, L. Toman, fotbalisty-
atlety (J. Novotný, ing. P. Voráček, J. Šonka), fotbalisty-badmintonisty, svého 
času mistry republiky (Mgr. P. Soukup, Mgr. Teller) a fotbalisty-hokejisty (rodi-
na Mazancova) a další. Bude zde i řada fotografi í s kopanou souvisejících. 

Rádi oslovíme i černovické podnikatele z důvodu propagace jejich záslužné 
činnosti, která zde dostane rovněž prostor. Nyní to nejdůležitější. Publikaci plá-
nujeme vydat nejpozději do 3. srpna 2019, kdy se na fotbalovém hříšti uskuteč-
ní sportovní odpoledne, na které jste všichni zváni. Program připravované akce 
bude zveřejněn v příštím „Černovicku“. 

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané
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FLORBAL ČERNOVICE 

Vzestupný zájem o fl orbal v Černovicích nás přivedl k myšlence, zda ne-
vyzkoušet naše síly nejen mezi sebou v černovické hale, ale i proti ostat-
ním mužstvům z okolí. 

Zprvu panovaly obavy, zda to nebude příliš veliké sousto – větší hala, 
rozhodčí, sehraná družstva –  ale i tak slovo dalo slovo a amatérské druž-
stvo FBC Černovice, doplněné o hráče z okolních vsí, bylo na světě. 

Přihlásili jsme se do Jindřichohradecké fl orbalové ligy, která již něko-
likátou sezónu probíhá od listopadu do března, kde jsme nastoupili proti 
týmům Vajgar Bojz Jindřichův Hradec, hFb Team Zdešov, Kamenice nad 
Lipou, SKP Jihlava, Žraloci Kardašova Řečice.

Naším cílem v první sezóně bylo neskončit poslední. Hned první zápa-
sy ale ukázaly, že naše obavy byly zbytečné. Hráli jsme statečně s kaž-
dým soupeřem a i přes naše občasné chyby jsme se mohli spolehnout na 
skvěle chytajícího brankáře. Postupem času jsme si zvykli na větší halu, 
mantinely i již zmíněnou přítomnost rozhodčích a sezónu zakončili solid-
ním 4. místem.

Pořadí Tým V Vsn Psn P Skóre Body

1 hFb Team Zdešov 13 0 0 2 92 : 39 39

2 Vajgar Bojz J. Hradec 10 1 0 4 78 : 60 32

3 Kamenice nad Lipou 7 0 0 8 68 : 65 21

4 FBC Černovice 5 0 0 10 54 : 68 15

5 SKP Jihlava 5 0 0 10 37 : 76 15

6 Žraloci K. Řečice 4 0 1 10 50 : 63 13

Zápasy:

FBC Černovice 3:6 hFb Team Zdešov

FBC Černovice 1:3 Vajgar Bojz Jindřichův Hradec 

FBC Černovice 7:6 Žraloci Kardašova Řečice

FBC Černovice 3:4 Kamenice nad Lipou

FBC Černovice 4:3 SKP Jihlava
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FBC Černovice 2:4 Kamenice nad Lipou
FBC Černovice 1:6 Žraloci Kardašova Řečice
FBC Černovice 5:0 SKP Jihlava
FBC Černovice 5:9 Vajgar Bojz Jindřichův Hradec
FBC Černovice 0:5 hFb Team Zdešov 
FBC Černovice 9:4 Kamenice nad Lipou
FBC Černovice 2:4 hFb Team Zdešov
FBC Černovice 3:4 Žraloci Kardašova Řečice
FBC Černovice 6:2 SKP Jihlava
FBC Černovice 3:8 Vajgar Bojz Jindřichův Hradec

Kompletní soupiska týmu sezóna 2018–2019: Buček Danda, Čekal 
Petr, Drs Michal, Filípek Jakub, Filípek Tomáš, Hála Lukáš, Hála Petr, 
Havlín Karel, Hlásek Tomáš, Hnát Vojtěch, Jonák Petr, Koradna Michal, 
Kos Jiří, Macura Vladimír, Matoušek Michal, Melecký Jiří, Soucha Ond-
řej, Vokoun David, Vondráček Filip, Zíka Zdeněk, Zourek David

Dne 19. dubna 2019 se družstvo FBC Černovice zúčastnilo fl orbalové-
ho turnaje v Obratani, kde v pětičlenné skupině narazilo na:

Umez Třeboň 1:5 FBC Černovice

Slabý kusy Čejov 5:1 FBC Černovice

Master Lamy 2:4 FBC Černovice

Downs 0:5 FBC Černovice 

Po umístění na druhém místě ve skupině následovalo těžké čtvrtfi ná-
le a vítězství nad Senožaty 2:1 po samostatných nájezdech. V semifi nále 
nás čekal obhájce prvenství loňského ročníku Florbal Telč, s kterým jsme 
dlouho drželi krok, ale po fyzicky náročném utkání jsme nakonec pod-
lehli 5:2. 

Družstvo FBC Černovice se nakonec utkalo o 3. místo, kdy po velmi bo-
jovném výkonu a vyrovnávacím gólu ve vlastním oslabení porazilo Sam-
šín 3:2 po samostatných nájezdech a obsadilo tak fantastické 3. místo. 

Poděkování patří Štěpánce Schneiderové za sponzorský dar před za-
hájením sezóny, dále našim přítelkyním za fandění při každém zápase
a v neposlední řadě bych rád poděkoval všem hráčům za účast. Díky. 

L. Hála
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Vítězná fotografi e hráčů fl orbalového turnaje v Obratani. Horní řada zleva: Fi-
lípek Jakub, Růžička David, Vokoun David, Hála Lukáš. Spodní řada zleva: Bu-
ček Danda, Kos Jiří, Čekal Petr, Buček Martin, Hnát Vojtěch na fotce chybí kvů-
li zranění

Horní řada zleva: Soucha Ondřej, Zourek David, Buček Danda, Havlín Karel, 
Macura Vláďa, Hála Petr. Spodní řada zleva: Hála Lukáš, Hlásek Tomáš, Jonák 
Petr, Buček Martin, David Vokoun
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Zdeněk MAREŠ - životní výročí 70 let
(17. 5. 1949)

- jako funkcionář vstoupil do černo-
vického fotbalu v sezoně 1972/73 ve 
svých ve 23 letech

- 19 let zastával funkci vedoucího oddí-
lu kopané, 13 let pak funkci vedoucí-
ho mužstva dospělých TJ Sokol Čer-
novice

- v sezoně 2000/01 byl v pořadí u tře-
tího postupu dospělých do I.B třídy 
v tehdejším Jihočeském kraji (předse-
da oddílu M. Paďourek, vedoucí muž-
stva J. Konvička, jednatel P. Podskal-
ník, kapitán mužstva J. Petr). Od té 
doby se hrála krajská soutěž v Černo-
vicích nepřetržitě 17 let

- byl i jedním z fotbalistů, kteří se aktivně v pětiletých intervalech za-
pojovali do spartakiádních nácviků skladby mužů. Za vzorné prove-
dení nácviku obdržel oddíl kopané od OV ČSTV Pelhřimov bezplatně 
rozhlasovou aparaturu v hodnotě cca 25.000,- Kč, která dodnes slouží 
místnímu fotbalu 

- účastní se i pravidelných setkání bývalých hráčů a funkcionářů, ze kte-
rých se postupně stává tradice a oblíbené posezení 

- je členem přípravného výboru blížících se oslav 90 let fotbalu v Černo-
vicích, je nápomocný při vydávání publikace k uvedenému výročí

- s manželkou Janou společně vychovali dceru Janu 

Tak lze charakterizovat skromného sportovce, dnes již
„sedmdesátníka“ Zdeňka Mareše, kterému k životnímu výročí

blahopřejí a do dalších let hodně zdraví a spokojenosti přejí hráči
a funkcionáři černovického fotbalu.

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané
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Mimořádný úspěch na MČR

Neuvěřitelné, fantastický úspěch, to není možné, čím je krmíš, jak tré-
nujete, jedinečný závod! Takové hlášky probíhaly fi nálovou halou společ-
ně s obrovským potleskem po skončení fi nále Mistrovství ČR mládeže ve 
střelbě ze vzduchovky vleže. Proč? Trojice černovických střelkyň přestří-
lela všechny své soupeřky a získala tak absolutorium!!! 

První místo a titul Mistr ČR získala Katka Hodinová,
druhé místo – stříbrnou medaili Kája Janů

a trio doplnila Pája Nymburská na stupínku bronzovém. 

K tomu ještě získaly titul Mistr ČR v kategorii týmů!!!!!

Minule jsem psal o obrovském úspěchu, který se narodil v Poděbradech 
a nešetřil jsem chválou pro všechny zúčastněné. Nejsem zvyklý rozdávat 
pochvaly na požádání a letos už jedna byla. Budu muset ale sklonit hlavu 
a vyseknout pochvalu ještě jednu, a to pro všechny členy našeho klubu. 
Teď mi to fakt nedělá problém. To, co se stalo v Plzni, je tak mimořádné 
a ojedinělé, že to nepamatuje jediný trenér a zapochybovali jsme, jestli se 
to kdy zopakuje.

A pochvala všem? Ano, všichni mají na tomto vítězství svůj díl. Ti star-
ší dokáží poradit, pomohou odstranit chybičky – detaily. Já sice trénuji, 
ale není možné odhalit každou drobnost. Říká se tomu profesní deforma-
ce. Důležitá byla novinka pro trénování, kterou máme. Jednak elektronic-
ký snímač pohybu zbraně při míření – velmi vydařená věcička, která na-
práská na střelce snad i to, co měl včera k obědu. Je to můj kámoš jménem 
Scatt, kterého nemají moc v lásce. Další, co nám pomohlo, jsou nové elek-
tronické terče, systém ihned vyhodnotí přesnost zásahu a zobrazí ránu na 
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obrazovce u střelce. Tomu výsledek děsně motá hlavu, než si na to zvyk-
ne. Právě na tyto terče se střílí závod Mistrovství ČR. 

A pak další moc důležitá věc, kterou mám na starosti já. Výběr vhodné-
ho střeliva. V dnešní době již nestačí trefi t „jenom“ desítku. Musí být co 
nejvíc uprostřed. A není diabolka jako diabolka, i když na první pohled 
vypadají jedna jako druhá. Prostě to jsou dlouhé hodiny testování. Větši-
nou to vyjde, že každá naše vzduchovka „papá“ něco jiného. A pak další 
důležitou věcí je nastavení zbraně – spouště. To dělá Petr a do toho mě ne-
tahejte. Tvrdost, délku „prvního kroku“, „druhého kroku“ a další vychy-
távky. Takže máme všecko? Ještě ne. Další detail. Holky nenechaly nic 
náhodě a ještě si každá ty svoje vybrané diabolky převážila. Ano, jednu 
po druhé pinzetou na váhu na tisícinu gramu. A našly zajímavé exempláře 
– třeba by to zrovna byly devítky. Tak a jedem. Nezapomeňte dobrou ná-
ladu. A co sázka s trenérem jako každý rok!!! Doladili jsme v Plzni. Tak 
vidíte, ještě jsme nezačali střílet a co je kolem toho psaní.

Ráno musí všichni na přejímku zbraní a výbavy a pak začíná první smě-
na. Všichni (i já, nepopírám) měli v hlavě zisk týmové medaile, nejlépe 
zlaté. Startovní listiny určovaly, že začíná Kája Janů, která měla pomysl-
nou štafetu rozjet a nasadit laťku. To se povedlo. Kačka prý jako „útok“ 

Mistryně ČR Kateřina Hodinová
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(ano umí střelit fakt hodně), ale poslední položku pokazila. Není to špat-
né, nebuď smutná. Pája měla být jako „obránce“ získaného náskoku, ale 
místo toho se dostala do tlaku fi nišmanky. Začátek byl přímo hrozný! Po 
pěti mizerných ranách se konečně dostala do středu terče a ten do konce 
závodu neopustila. Tým vytáhla nahoru. Holky máte Titul a o 6 bodů!!! 
Tohle vědět, tak sem se nemusela tak dřít!!! Cha, cha.

Svůj pěkný výsledek střelil i Adam Římal a byl v půlce startovního pole. 
Kája Prokeš mě taky pěkně napínal. Až poslední ranou, sice desítkou, ale 
nízkou, si „odstřelil“ medaili. Stejně se užuloval jako koblížek. Páté místo 
s pohárkem se počítá. Adélka Kafková to měla taky tak. Mě snad prask-
ne pumpa, ta holka je průběžně první, druhá a poslední rána….10.1. No to 
ne! Ona je bez medaile! O jedinou desetinu čtvrtá. Víte, kolik jí chybělo 
ke zlatu? Dva!! Ano dva milimetry. Ale pozor!! Máme s Karlem a s kole-
gou Váňou z Cerekve stříbro v družstvech! 

Tak a teď honem do velké haly na fi nále, kam se dostaly naše tři šelmy 
Kája, Katka, Pája. Zase jsem je poznal. Se všema kamarádky, ještě v pří-

SSK Černovice – zleva Kája Janů, Katka Hodinová, Adélka Kafková, Ka-
rel Prokeš, Adam Římal, Pája Nymburská, Petr Nymburský st.



38

pravné místnosti pohodička, ale po povelu start ta změna! Kdo viděl fi ná-
le, prý na infarkt! Já ho taky viděl, přežil jsem. Kája dala první ránu de-
vítku a tak celou dobu dotahovala. Kačka s Pájou se usadily úplně nahoře. 
Po deseti ranách je Kája dotáhla a byly tam všechny. Pak se začalo vypa-
dávat, ale naše šelmy nedaly nikomu šanci. Mně to hlava nebere!!! Mezi 
pěti máme tři naše. Další ven, další ven. Ty jo, jsou tam všechny!!!! Máme 
všechny medaile. I holkám to už bylo jedno, která jakou placku poveze. 
Za obrovského potlesku Kačka přestřelila Káju a Pája brala bronz. Přál 
bych vám zažít tu atmosféru. Všechny se k sobě seběhly a pak na ně vlít-
li ostatní z našeho klubu. V hale bylo přes 100 lidí, kteří jim nepřestávali 
tleskat. No a doma maminky prý vylévaly kýbl slzí. Jen já se začal bát, že 
půjdu do řeky, když nám ostatní trenéři gratulovali.

Černovice

Kdo chtěl, přišel, kdo ne, přišel o hodně. Tak nějak to bylo loni, a tak 
to bylo i letos. Střelecké závody O pohár města Černovic. Nevím, abych 
neurazil starostu, ale možná je přejmenuji na „Setkání vítězů“. Holky si 
pozvaly svoji soupeřku z Brandýsa a galantně ji „nechaly“ vyhrát. Ne, 
opravdu jsem měl pocit, že tu nešlo o vítězství, pohár, medaile a ceny, ale 

Počítačové království Petra Hovorky
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o přátelské setkání všech. Je po sezóně, tak co. Byli tu z Kolína – velmi 
silná sestava, Č. Budějovic, Vlašimi, Brandýsa a Cerekve. Celkem přes 
50 střelců, mnoho zvučných jmen. Na konec závodů jsme si dali opět 
exhibici dvojic (6 nejlepších ležáků a 6 nejlepších stojáků). Dlouho ved-
ly naše Katka Michálková s Kájou Janů, ale poslední ranou je přestřelila 
sourozenecká dvojice z Kolína. Starosta na závěr přede všemi poděkoval 
našim medailistům za mimořádný výsledek v Plzni a předal jim i tučné 
poukázky. 

Já bych na závěr taky chtěl poděkovat. Ten, kdo nebyl vidět, ale všich-
ni viděli a slyšeli jejich práci na plátně, PC monitorech a reproduktorech, 
byl Petr Hovorka a jeho tým okolo lapačů a počítačů. Neuvěřitelná změť 
kabelů a všech možných přístrojů proměnila obyčejnou střelbu ve velmi 
atraktivní závod. Naši sponzoři nám opět pomohli, a tak děti odjížděly 
nadšené. Jsou jimi Lesy ČR, s.p., Město Černovice, RM Gastro a černo-
vičtí obchodníci.

Sezóna skončila, takže dáme pauzu, asi týden a pak začínáme střílet 
malorážku.

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko.  
P. Nymburský

ŽIVOTNÍ V ÝROČÍ SPORTOVCE
Dne 19. května 2019 se dožívá významného životního jubilea,

50 let věku, stále aktivní fotbalista našeho mužstva

Jiř í  BOHUSL AVICK Ý,

který k nám přestoupil ze Spartaku Pelhřimov v roce 
2001. Plných 18 let reprezentuje Černovice v krajských či 
okresních fotbalových soutěžích.
Jirko, k životnímu výročí Ti všichni blahopřejeme – 
zároveň do dalších let přejeme pevné zdraví, spokojenost
a pohodu nejen v rodině, práci a osobním životě, ale
i v hasičském sportu a fotbalu obzvlášť.

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané
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